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L'Església canta i celebra amb goig en aquest dia les meravelles que Déu ha obrat en 

Maria, la mare del Salvador. En la concepció immaculada de Maria veim un signe de 

l'amor apassionat de Déu al seu poble, al qual no abandona mai. El Pare, en previsió 

dels mèrits de Crist, va voler preservar a Maria neta de tot pecat. D'aquesta manera, 

mostra a la humanitat la força de la salvació, les meravelles que la gràcia pot obrar en 

una criatura. En contemplar la gràcia i la bellesa de Maria, advertim tot el poder de 

l'amor de Déu que brilla en ella i ens sentim encoratjats per emprendre també 

nosaltres el camí de la santedat. 

Contemplar a Maria immaculada ens fa descobrir també el misteri de l'Església, que és 

poble de redimits, beneït amb tota casta de benediccions espirituals (2na.  Lectura), 

cridat a ser sant. En el prefaci de la Missa direm que Déu va preparar en ella “una mare 

digna del vostre fill, que prefigurés l’Església”. Al misteri que avui celebram el Pare ens 

mostra el "començament de l'Església, la seva gloriosa esposa, santa i immaculada”. 

Eva i Maria 

Les lectures d'aquest dia manifesten el contrasta en l'actitud de dues dones, Eva i 

Maria. Mentre la  primera representa el tancament davant Déu, la segona és signe de 

l'obertura confiada a la seva voluntat. 

La primera lectura presentava l'actitud d'Adam i Eva, que simbolitzen el tancament de 

l'home a Déu. Moguts per l'orgull i el desig d'ocupar el lloc de Déu, mengen del fruit 

prohibit. És la humanitat que es tanca, que es considera autosuficient i es rebel·la 

contra Déu, a qui considera com un rival i enemic. I per això, aquest tancament de la 

humanitat el portarà a perdre el paradís i serà la seva pròpia perdició. 

L'Evangeli presentava l'actitud oposada, la de confiança total en Déu, representada en 

Maria. Aquella humil joveneta de Natzaret respon amb un "sí" radical al Pare, posant-

se incondicionalment a les seves mans. D'aquesta manera, Maria obre el camí de la 

salvació. És possible recuperar l'amistat amb Déu perduda al jardí d'Edèn, perquè una 

dona, Maria, ha fet possible que Déu habiti de nou enmig de la humanitat. Per mitjà 

d'ella, es compleix la promesa primigènia d'aixafar el cap de la serp. 

Els pares de l'Església van advertir des de molt prest aquest contrast entre les dues 

dones, Eva i Maria. Sant Justí, al segle II escrivia que Eva va acollir la paraula de la serp i 

va engendrar desobediència i mort; Maria va acollir la paraula de Déu i va concebre fe i 

alegria (cf. Diàleg amb Trifón). La fe ha donat el seu millor fruit en Maria i aquesta fe 

porta amb si l'alegria (cf. Lumen fidei, 58). 



L'Església mira a Maria 

Com deixebles de Jesús, com a Església, miram a Maria, per aprendre també nosaltres 

a obrir-nos completament a Déu i, d'aquesta manera, fer possible la seva presència en 

el món. El nostre desig és créixer com Església que no es tanca en si mateixa sinó que 

surt a proclamar l'amor de Déu. 

Maria ens ensenya a no tenir por de Déu. Ell no és el nostre rival, sinó el nostre Pare. 

No hem de tenir por de posar tota la nostra vida a les seves mans. Déu no ens 

impedeix de realitzar-nos com a homes. Viure a la seva presència i amb Ell és la millor 

manera de viure la nostra vida humana en plenitud. La Mare de Déu ens ensenya a 

confiar en la gràcia i el poder de Déu, perquè per Ell no hi ha res impossible. 

Ens ensenya, a més, a escoltar la Paraula de Déu i posar-la per obra. Maria és la dona 

que l’escolta i que la posa en pràctica. En el silenci de Nazaret rep l'anunci sorprenent 

de Déu i l'acull amb docilitat. La Paraula de Déu, que ella meditava i acollia en el seu 

cor, es farà carn en el seu si, fent possible una nova presència de Déu. 

I Maria ensenya a l'Església, de la qual és filla i també mare, que el camí per viure tot 

això és el de la humilitat. Davant del orgull original, sobresurt la humilitat de Maria. 

Ella no va destacar per fer res espectacular, sinó pel seu amor, generositat i esperança 

viscuts en la vida normal i senzilla d'un petit poble de Galilea, anomenat Nazaret. De 

Maria aprenem que l'obra de Déu no es realitza per mitjà de grans plans sinó per la 

fidelitat al seu amor. 

Apropar els homes a Déu 

La nostra Església de Menorca sent la urgència de posar-se en sortida per fer arribar a 

tots els homes i dones de la nostra illa la bona notícia de l'amor de Déu, de la seva 

gràcia, que és capaç de curar els homes. Com Maria, volem ser portadors de la salvació 

per al nostre món. La Verge Immaculada ens ensenya tres claus per a això: Déu, la seva 

Paraula i  l’acollida en senzillesa. 

El primer que es necessari és ser homes i dones de Déu, que no li tinguin por, que 

assumeixin el risc de posar tota la vida a les mans. Es precís posar Déu al centre de la 

nostra vida. El món necessita persones que siguin testimonis del Déu viu; la nostra illa 

necessita homes i dones que portin als homes la memòria de Déu. 

Per a això és necessari obrir-se constantment a la gràcia de Déu i lluitar contra el pecat 

i especialment contra l'orgull i afany d'autosuficiència que aguaiten la nostra vida. No 

podem conformar-nos amb una vida mediocre. Déu "ens vol sants i no espera que ens 

conformem amb una existència mediocre, aigualida, liquada" (GE, 1), ha escrit el Papa 

Francesc. 



En segon lloc, necessitem acollir la Paraula, fer-la carn en nosaltres, per poder 

engendrar-la per al món. Per això es precís sebre fer silenci, estar atents i sebre 

escoltar al Déu que parla en les nostres vides, enmig de les coses quotidianes. I es 

necesssari també apropar-nos a l'Escriptura Santa i llegir-la des de la fe, acollint com a 

Paraula amb la qual Déu continua parlant a l'home. Si estem molt plens de la Paraula 

de Déu, podrem fer-la carn, com Maria, i engendrar a Crist per al nostre món. 

Finalment, Maria ens ensenya que tot això es realitza en la vida quotidiana, enmig dels 

afanys de cada dia. Per ser homes de Déu no necessitam retirar-nos a un monestir ni 

consagrar-nos a la vida sacerdotal. Podem ser homes i dones de Déu enmig del món, 

en els quefers de cada dia, a l'escola, al taller, a la llar. És el que el Papa Francesc diu 

"els sants de la porta del costat" (GE 7). Escriu el Papa que "tots estem cridats a ser 

sants vivint amb amor i oferint el propi testimoniatge en les ocupacions de cada dia, 

allà on cadascú es troba" (GE, 14). 

En aquest dia set persones que viuen a Menorca han estat solemnement admeses al 

catecumenat. Durant aquest temps s'aniran preparant per a rebre el bany regenerador 

del baptisme i, amb aquesta gràcia, poder viure com a cristians fins a aconseguir la 

santedat. No us conformeu amb metes petites. El cristià aspira al més alt, desitja ser 

sant. La Mare de Déu serà una bona guia en aquest camí. 

En les conclusions del Sínode sobre els joves es diu: "els joves han demanat alçant la 

seva veu, una Església autèntica, lluminosa, transparent, joiosa: Només una Església 

dels sants pot estar a l'Alçada d’aquestes demandes!" (N. 166) . Maria immaculada ens 

mostra el camí per ser sants i ens desafia a fer un canvi radical de perspectiva en la 

vida de l'Església, per arribar a ser homes de Déu, plens de la seva Paraula, en la vida 

de cada dia. Només així podrem aconseguir que aquest món torni a Déu. 

Gaudim en aquest dia contemplant Maria Immaculada, que és un oasi enmig del 

desert d'aquest món. En ella contempla l'Església "com una puríssima imatge del que 

ella mateixa, tota sencera, anhela i espera ser" (SC, 103). Ella és l'única criatura creada 

incontaminada, lliure de pecat, plena de gràcia, que ens ensenya el camí per acollir-se 

plenament a Déu i iniciar una nova història de Déu i de la humanitat. 

 

  



INMACULADA CONCEPCIÓN 

Catedral de Menorca, 8 de septiembre de 2018 

 

La Iglesia canta y celebra con gozo en este día las maravillas que Dios ha obrado en 

María, la madre del Salvador. En la concepción inmaculada de María vemos un signo 

del amor apasionado de Dios a su pueblo, al que no abandona nunca. El Padre, en 

previsión de los méritos de Cristo, quiso preservar a María limpia de todo pecado. De 

esta manera, muestra a la humanidad la fuerza de la salvación, las maravillas que la 

gracia puede obrar en una criatura. Al contemplar la belleza y hermosura de María, 

advertimos todo el poder del amor de Dios que brilla en ella y nos sentimos alentados 

para emprender también nosotros el camino de la santidad. 

Contemplar a  María inmaculada nos hace descubrir también el misterio de la Iglesia, 

que es pueblo de redimidos, bendecido con toda clase de bienes espirituales (2º lect), 

llamado a ser santo. En el prefacio de la Misa diremos que en la Inmaculada el Padre 

muestra el “comienzo de la Iglesia, su bella esposa, sin mancha ni arruga”. La Iglesia 

desea ser como es María: santa e inmaculada. 

Eva y María 

Las lecturas de este día contrastan la actitud de dos mujeres, Eva y María. Mientras la 

que la primera representa la cerrazón ante Dios, la segunda es signo de la apertura 

confiada a su voluntad. 

La primera lectura presentaba la actitud de Adán y Eva, que simbolizan la cerrazón del 

hombre a Dios. Movidos por el orgullo y el deseo de ocupar el lugar de Dios, comen del 

fruto prohibido. Es la humanidad que se cierra, que se considera autosuficiente y se 

rebela contra Dios, al que considera como un rival y enemigo. Pero esta cerrazón de la 

humanidad le llevará a perder el paraíso y, con ello, a su propia perdición. 

El Evangelio presentaba la actitud opuesta, la de confianza total en Dios, representada 

en María. Aquella humilde muchacha de Nazaret responde con un “sí” radical al Padre, 

poniéndose incondicionalmente en sus manos. De esta manera, María abre el camino 

de la salvación. Es posible recuperar la amistad con Dios perdida en el jardín de Edén, 

porque una mujer, María, ha hecho posible que Dios habite de nuevo en medio de la 

humanidad. Por medio de ella, se cumple la promesa primigenia de aplastar la cabeza 

de la serpiente. 

Los padres de la Iglesia advirtieron desde muy pronto este contraste entre las dos 

mujeres, Eva y María. San Justino, en el siglo II escribía que Eva acogió la palabra de la 

serpiente y engendró desobediencia y muerte; María acogió la palabra de Dios y 



concibió fe y alegría (cf. Diálogo con Trifón). La fe ha dado su mejor fruto en María  y 

esa fe trae consigo la alegría (cf. Lumen fidei, 58). 

La Iglesia mira a María 

Como discípulos de Jesús, como Iglesia, miramos a María, para aprender también 

nosotros a abrirnos completamente a Dios y, de esta manera, hacer posible su 

presencia en el mundo. Nuestro deseo es crecer como Iglesia que no se cierra en sí 

misma sino que sale a proclamar el amor de Dios. 

María nos enseña a no tener miedo de Dios. Él no es nuestro rival, sino nuestro Padre. 

No hay que temer poner toda la vida en sus manos. Dios no nos quita nada a los 

hombres. Vivir ante Dios y con Dios es la mejor manera de vivir nuestra vida. La Virgen 

nos enseña a confiar en la gracia y el poder de Dios, para el que no hay nada imposible.  

Nos enseña, además, a escuchar la Palabra de Dios y ponerla por obra. María es la 

mujer que escucha y que pone en práctica. En el silencio de Nazaret recibe el anuncio 

sorprendente de Dios y lo acoge con docilidad. La Palabra de Dios, que ella meditaba y 

acogía en su corazón, se hará carne en su seno, haciendo posible una nueva presencia 

de Dios. 

Y María enseña a la Iglesia, de la que es hija y también madre, que el camino para vivir 

todo esto es el de la sencillez. Frente al orgullo original, sobresale la humildad de 

María. Ella no destacó por hacer nada espectacular, sino por su amor, generosidad y 

esperanza vividos en la vida normal y sencilla de un pequeño pueblo de Galilea, 

llamado Nazaret. De María aprendemos que la obra de Dios no se realiza por medio de 

grandes planes sino por la fidelidad a su amor. 

Acercar los hombres a Dios 

Nuestra Iglesia de Menorca siente la urgencia de ponerse en salida para hacer llegar a 

todos los hombres y mujeres de nuestra isla la buena noticia del amor de Dios, de su 

gracia, que es capaz de sanar al ser humano. Como María, queremos ser portadores de 

la salvación para nuestro mundo. La Virgen Inmaculada nos enseña tres claves para 

ello: Dios, su Palabra, acogida en sencillez. 

Lo primero que es necesario es ser hombres y mujeres de Dios, que no le teman, que 

asuman el riesgo de poner toda la vida en sus manos. Hay que poner a Dios en el 

centro de nuestra vida. El mundo necesita personas que sean testigos del Dios vivo; 

nuestra isla necesita hombres y mujeres que traigan a los hombres la memoria de Dios. 

Para ello es necesario abrirse constantemente a la gracia de Dios y luchar contra el 

pecado y especialmente contra el orgullo y afán de autosuficiencia que acechan 

nuestra vida. No podemos conformarnos con una vida mediocre. Dios “nos quiere 



santos y no espera que nos conformemos con una existencia mediocre, aguada, 

licuada" (GE, 1), ha escrito el Papa Francisco. 

En segundo lugar, necesitamos acoger la Palabra, hacerla carne en nosotros, para 

poder engendrarla para el mundo. Para eso es preciso saber hacer silencio, estar 

atentos y saber escuchar al Dios que habla en nuestras vidas, en medio de las cosas 

cotidianas. Y es necesario también acercarnos a la Escritura Santa y leerla desde la fe, 

acogiéndola como Palabra con la que Dios sigue hablando al hombre. Si estamos muy 

llenos de la Palabra de Dios, podremos hacerla carne, como María, y engendrar a 

Cristo para nuestro mundo. 

Finalmente, María nos enseña que todo esto se realiza en la vida cotidiana, en medio 

de los afanes de cada día. Para ser hombres de Dios no necesitamos retirarnos a un 

monasterio ni consagrarnos en la vida sacerdotal. Podemos ser hombres y mujeres de 

Dios en medio del mundo, en los quehaceres de cada día, en el colegio, en el taller, en 

el hogar. Es lo que el Papa Francisco llama “los santos de la puerta de al lado” (GE 7). 

Escribe el Papa que “todos estamos llamados a ser santos viviendo con amor y 

ofreciendo el propio testimonio en las ocupaciones de cada día, allí donde cada uno se 

encuentra” (GE, 14). 

En este día siete personas que viven en Menorca han sido solemnemente admitidas al 

catecumenado. Durante este tiempo se irán preparando para recibir el baño 

regenerador del bautismo y, con esta gracia, poder vivir como cristianos hasta alcanzar 

la santidad. No os conforméis con metas pequeñas. El cristiano aspira a lo más alto, 

desea ser santo. La Madre de Dios será una buena guía en ese camino. 

En las conclusiones del Sínodo sobre los jóvenes se dice: “els joves han demanat a 

plena veu una Església autèntica, lluminosa, transparent, joiosa: només una Església 

del sants por estar a l’alçada de tales demandes!” (n. 166). María inmaculada nos 

muestra el camino para ser santos y nos desafía a realizar un cambio radical de 

perspectiva en la vida de la Iglesia, para llegar a ser hombres de Dios, llenos de su 

Palabra, en la vida de cada día. Sólo así podremos devolver a Dios a este mundo. 

Gocemos en este día contemplando a María Inmaculada, que es un oasis en medio del 

desierto de este mundo. En ella contempla la Iglesia “como una purísima imagen de lo 

que ella misma, toda entera, ansía y espera ser” (SC, 103). Ella es la única criatura 

creada incontaminada, libre de pecado, llena de gracia, que nos enseña el camino para 

acoger plenamente a Dios e iniciar una nueva historia de Dios y la humanidad. 

 


